
3شنبه5خرداد1403-16ذیالقعده1445-25می2024-سالبیستوسوم-شماره6269 سیاسی

دبیرکل حزب مردم سالاری در مراسم گرامیداشت 
شهدای خدمت:

مردم، عاشق عاشقان خدمت و صداقت هستند
مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاری در مراسم گرامیداشت شهدای 
خدمت که در حســینیه چهارده  معصوم)ع( یافت آباد )ارســبارانی های مقیم 
تهران( برگزار شــد با بیان اینکه مردم، عاشق عاشقان خدمت هستند، گفت: 
وقتی شــخصی مسئولیتی در نظام جمهوری اســامی بر عهده می گیرد، اگر 
صادقانه در خدمت مردم باشــد، حالا با هر طرز تفکری از هر جریان سیاسی، 

مردم او را قبول خواهند کرد.
کواکبیان با اشاره به مراسم تشییع شهدای خدمت در تهران خاطرنشان کرد: 
من در تشییع جنازه ای که در تهران برگزار شد حضور داشتم، جمعیت زیادی 

از همه سایق و طیف های سیاسی حضور پیدا کرده بودند. 
وی در ادامه به خصوصیات رئیس جمهور شهید اشاره کرد و افزود: از سال های 
گذشــته و از دوران تولیت ایشان در مشــهد با آقای رئیسی آشنایی داشتیم، 
اما از زمانی که از تولیت آمدند و رئیس قوه قضائیه شــدند، ارتباط ما با ایشان 

بیشتر شد.
دبیر کل حزب مردم ســالاری با تاکید بر اینکه جناب رئیسی تنها شخصیتی 
در جمهوری اسامی هستند که ریاست دو قوه را بر عهده داشتند، خاطرنشان 
کرد: آقای رئیسی مردمی و مردم دوست بودند و باز کردن گره از مشکات مردم 

از خصوصیات بارز ایشان بود. 
آقای رئیســی همیشــه معتقد بود ما تا جایی که در توان داریم باید در جهت 

گره گشایی از کار مردم تاش کنیم.
کواکبیان در ادامه این مراســم گفت: زمانی که رئیس فراکسیون دیپلماسی و 
منافع ملی مجلس دهم بودم، جلسه مفصلی با آقای رئیسی داشتیم، آنجا من 
متوجه شدم جدای از خط و خطوط، ایشان می خواهد برنامه ای داشته باشد تا 
همه کسانی که می خواهند خدمت کنند، زمینه خدمت برایشان فراهم شود، 

این خیلی نکته مهمی است.
نماینده ادوار مختلف مجلس اظهارداشت: در همین ماه رمضانی که گذشت، ما 
به افطاری آقای رئیسی دعوت شدیم، بحث مفصلی شکل گرفت، ایشان تمام 

نکاتی که ما گفتیم را یادداشت کردند و روی یکسری از نکات تاکید کردند.
وی با تاکید بر اینکه آقای رئیســی شخصیتی فروتن، متواضع و وارسته بودند، 
گفت: خودشان بارها مطرح می کردند که من شاگرد شهید بهشتی هستم و راه 

شهید بهشتی را ادامه می دهم، این نکته باید برای ما الگو باشد.
دبیر کل حزب مردم ســالاری همچنین به شهید آل هاشــم نیز اشاره کرد و 
افزود: آیت الله آل هاشــم، امام جمعه بسیار محبوب و مردمی تبریز بودند و از 

محبوب ترین و مردمی ترین امامان جمعه کشور بودند.
ایشان از شــخصیت هایی بود که دستور داد نرده هایی که بین صفوف مردم و 
مســئولان در نماز جمعه وجود داشــت را حذف کنند، این موضوع میان ائمه 
جمعه خیلی مهم بود. ایشــان که از منطقه شما یعنی آذربایجان شرقی بودند 
خودشان می گفتند بعد از شهادت آیت الله قاضی و شهید مدنی آرزو دارم بنده 
ســومین امام جمعه شهید این شهر باشم و البته بنده این افتخار را داشتم که 
چندین بار در تبریز با ایشــان ماقات کنم و کاما بر این نکته واقف شدم که 
حقیقتا ایشان برای همه آحاد مردم با هر سلیقه سیاسی جنبه پدری داشتند.

کواکبیان در ادامه به شــهید امیرعبداللهیان نیز اشــاره کــرد و افزود: هم در 
مجلس دهم و هم در وزارت امور خارجه بارها با ایشان نشست داشتیم و ایشان 
هم به بنده لطف داشــتند و هم اســتانی ما از شهرستان دامغان بودند. شهید 
امیرعبداللهیان در رابطه با مردم فلسطین، حماس، غزه و محور مقاومت همواره 
تاش می کرد و همت خود را در این جهت نشان دادند و با پشتکار و اخاص 

خویش جزای معنوی خودشان را هم دریافت کردند.
دبیر کل حزب مردم ســالاری در ادامه افزود: شهید دکتر مالک رحمتی هم از 
شهرستان مراغه شخصیت وارســته و از دانش آموختگان دانشگاه امام صادق 
بود، تنها چند ماه بود که اســتاندار تبریز شــده بود و قبل از آن در ســازمان 
خصوصی ســازی فعالیت داشت و قبلتر نیز در آستان قدس معاون تولیت بود. 

ایشان انسان متواضع و سخت کوشی بودند.
دو هفته پیش من با ایشان صحبت کردم و من را به تبریز دعوت کردند برای 

تشکیل یک جلسه با آقای پزشکیان که از دیدار ایشان محروم ماندم.

حزب

شهدای خدمت آرام گرفتند

تشییع با شکوه

پیکر پاک شــهدای خدمت در شهرهای زادگاهشان روی 
دستان انبوه مردم تشییع و به خاک سپرده شدند.

پیکر سیدابراهیم رئیسی پس از تشییع باشکوه در تبریز، 
قم، تهران، بیرجند و مشهد وارد حرم رضوی شد. سپس 
دور ضریح امام رضا )ع( و روضه منوره علی ابن موســی 
رضا )ع( طواف داده شد. سرانجام هشتمین رئیس جمهور 
ایران در رواق دارالاسام حرم امام رضا )ع( برای همیشه 

آرام گرفت.
پس از برگزاری مراســم یادبود شهید امیرعبداللهیان در 
محل وزارت امور خارجه با حضور شخصیت های سیاسی 
و وزرای ســابق امور خارجه، مردم شــهرری پیکر شهید 
حسین امیر عبدالهیان را از مقابل امامزاده عبدالله شهرری  
تا حرم عبدالعظیم حســنی تشییع کردند و درنهایت در 
شبستان آستان مقدس حضرت عبدالعظیم )ع( به خاک 
سپردند.در تبریز نیز مراســم وداع و تشییع پیکر شهید 
آیت الله آل هاشم امام جمعه تبریز پس از تشییع در گلزار 

شهدای وادی رحمت تبریز به خاک سپرده شد.
مراسم تشییع »مالک رحمتی« استاندار شهید آذربایجان 
شــرقی در مراغه، زادگاه وی برگــزار و پس از بدرقه ای 

باشکوه در کنار شهدای مراغه آرام گرفت.
در نجف آبــاد اصفهان نیز، تشــییع پیکر خلبان شــهید 
ســرتیپ دوم محســن دریانوش پس از تشییع در پایگاه 
شــهید بابایی به نجف آباد منتقل و در آغوش خاک آرام 

گرفت. 
پیکر مطهر شــهید ســرگرد بهروز نیــز در زنجان و ابهر 
تشــییع و در زادگاهش، روســتای درســجین به خاک 
سپرده شد.پیکر شهید امیر سرتیپ دوم خلبان سیدطاهر 
مصطفوی در قطعه ۲۷ بهشت زهرا )س( تهران به خاک 
سپرده شــد. همچنین پیکر شهید سید مهدی موسوی، 
ســر تیم حفاظت رئیس جمهور پس از تشییع باشکوه از 
 فلکه ســوم دولت آباد، در حرم مطهر حضرت عبدالعظیم 

حسنی )ع( آرام گرفت. 

مطهری:
انتخابات پیش رو از نظر مشارکت 

اهمیت بالایی دارد
نماینده ادوار مجلس گفت: انتخابات پیش رو مسئله بسیار 
مهمی است برای اینکه هم میزان مشارکت مهم است و هم 
اینکه چه کسی انتخاب شود به خصوص موضوع مشارکت 

موجب می شود.
به گزارش ایلنا، علی مطهری درباره شهدای خدمت گفت: 
خاء نبود شهدای خدمت را می توانیم می توانیم با اتحاد و 
همبســتگی مردم و تاش کار و فعالیت بیشتر انشالله این 
خا را پر خواهیم کرد و جای خالی آنها را پر خواهیم کرد. 
مطهری در خصوص انتخابات زود هنگام ریاست جمهوری 
گفت: این انتخابات مســئله بسیار مهمی است برای اینکه 
هم میزان مشارکت مهم است و هم اینکه چه کسی انتخاب 

شود به خصوص موضوع مشارکت موجب می شود.
به گفته وی این انتخابات جایگاه ایران را در دنیا مشخص 
می کند و در حل مشــکات کشــور به خصوص مســائل 
اقتصادی می تواند موثر باشــد به هر صورت این انتخابات 
رونــد قانون خود را طی خواهد کــرد و امیدوارم انتخابات 
خوبی پیش رو داشــته باشیم، رفتار شــورای نگهبان در 
افزایش مشــارکت بســیار تاثیرگذار اســت و اجازه دهد 

گرایش های مختلفی در انتخابات شرکت کنند.

ویژه

احزاب

کرمانی،  موحــدی  محمدعلی  آیت الله 
روز سه شــنبه رئیس ششــمین دوره 
خبرگان رهبری شــد آنهم در شرایطی 
شانس  مدرسین  جامعه  کاندیداهای  که 
بر ایــن صندلی  بالاتری بــرای تکیه 

داشتند.
به گــزارش خبرگــزاری خبرآناین، فضای 
سیاسی کشور در هفته اخیر با شوک آورترین 
خبر روبرو بود. درحالی که تحلیل ها و خبرها 
حول آغاز مجلس خبرگان ششــم از یک سو 
و آغاز مجلس دوازدهــم و رئیس جدید این 
پارلمان می گذشــت، به یکباره خبر شــوکه 
کننده سقوط هلی کوپتر حامل رئیس جمهور 
و ۷ همراهش ایران را به شــوک فرو برد. ۱۵ 
ســاعت جستجو و گمانه زنی که در نهایت با 
تایید یک خبر تلخ همراه بود؛ »ابراهیم رئیسی 

به شهادت رسید.«
در میانــه چنیــن فضایی مجلــس خبرگان 
رهبــری در هفته ای که گذشــت مراســم 
افتتاحیه خود را برگزار کرد و مجلس یازدهم 

نیز اختتامیه اش را.
افتتاحیه ای متفاوت

افتتاحیــه مجلس خبرگان رهبری را شــاید 
بتوان افتتاحیه ای متفاوت از ادوار گذشــته 
دانســت، در اولین روز از آغاز به کار مجلس 
خبرگان ششم جای خالی دو عضو شاخص این 
مجلس یعنی ابراهیم رئیسی و سیدمحمدعلی 
آل هاشــم با تصاویری از آنها بر روی صندلی 
شماره یک و ۲۲ پر شــده بود. دو چهره ای 
که یکی برای سومین بار نماینده مردم استان 
خراسان جنوبی شده بود و دیگری اولین دوره 

حضورش از اســتان آذربایجان شرقی را قرار 
بود تجربه کند اما...

بعد از تشکیل هیات رئیسه سنی و برگزاری 
مراسم افتتاحیه، مجلس خبرگان رهبری وارد 
انتخاب هیات رئیســه دائمی خبرگان ششم 
شــد و برخاف گمانه زنی ها رئیس منتخب 
این مجلس برای ۲ ســال اول فردی شد که 
اگرچه در لیســت گمانه زنی ها برای ریاست 
مجلس خبرگان ششــم بود اما شانس بالایی 

برای نشستن بر این صندلی نداشت.
رئیس ۹۳ ساله خبرگان ششم 

با ۶۶ درصد آراء
آیت الله موحدی کرمانی ۹۳ ساله در شرایطی 
رئیــس خبرگان رهبری شــد که تــا زمان 
افتتاحیه خبرگان ششم، در گمانه زنی ها یکی 
از پایین ترین شانس های ریاست را داشت؛ به 
عبــارت دیگر در تحلیل هایــی که چهره ها و 
رسانه ها ارائه می کردند، نام موحدی کرمانی 
در پایین فهرســت افرادی بــود که احتمال 

ریاست آنها می رفت.
با این حال روز انتخابات هیات رئیســه پس 
از آغــاز به کار این مجلس، یک خبر با متنی 
مشترک در رسانه ها منتشر شد که حکایت از 
ریاســت موحدی کرمانی در دو سال ابتدایی 

خبرگان ششم داشت.
طبق این خبر، از ۸۳ نماینده حاضر، ۵۵ رای 
بــا نام موحدی کرمانی بود و به این ترتیب او 
نخستین رئیس در دوره ششم خبرگان شد؛ 
به عبارت دیگــر، او آرای حدود ۶۶ درصد از 
اعضــای خبرگان را توانســت جلب کند که 
می توان گفت نسبتا آرای پایینی داشته است؛ 

بخصوص در شرایطی که دو روز از درگذشت 
شهادت گونه ابراهیم رئیسی می گذشته و در 
چنین شــرایطی معمولا جو روانی به گونه ای 
است که برای نشــان دادن وحدت، بالاترین 
رای را به فرد مدنظر می دهند تا فضای روانی 
با اطمینان خاطر همراه شود. انتخاب موحدی 
کرمانی در کرســی ریاست مجلس خبرگان 
شــاید آنجا کمی عجیب به نظر رســید که 
طی روزهای منتهی به آغاز مجلس خبرگان 
رهبری و بالا گرفتن گمانه ها درباره ریاســت 
مجلسی که احمد جنتی رئیس پیشین در آن 
حضور نداشت، اسامی چون آیت الله حسینی 
بوشــهری، آیت الله اعرافی، آیت الله مدرسی 
یــزدی و البته خود آیت الله موحدی کرمانی 
به گوش می رسید اما شانس اعرافی و حسینی 
بوشــهری بالاتر ارزیابی می شد خاصه اینکه 
اکثریــت مجلس خبرگان ششــم در اختیار 
لیست جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بود تا 
جامعه روحانیت مبارز. هرچند مصباحی مقدم 
از اعضــای جامعه روحانیت چنــد روز مانده 
به مراســم افتتاحیه شانس »مدرسی یزدی«، 
»حسینی  بوشــهری« و »موحدی  کرمانی« 
را یکســان ارزیابی کرده بــود اما زمزمه های 

سیاسی این گزاره را چندان تایید نمی کرد.
در آن روزهای منتهی بــه افتتاحیه مجلس 
خبرگان رهبری و پیش از »یکشــنبه تلخ« 
حتی ابراهیم رئیسی نیز در لیست کاندیداهای 

ریاست مجلس خبرگان حضور داشت اما...
نواب رئیسی که شانس 

ریاست داشتند
انتخابات برگزار شــد و افرادی که رسانه ها و 

چهره های سیاسی بیشترین احتمال ریاست 
را مربوط به آنها می دانستند، در جایگاه نایب 
رئیســی خبرگان ششم نشستند. سیدهاشم 
حسینی بوشهری و علیرضا اعرافی به ترتیب 
به عنوان نواب اول و دوم رئیس و عباس کعبی 
و محســن اراکی نیز به عنوان منشــی های 

هیئت رئیسه انتخاب شدند.
در این خبر اما مشــخص نبود که آیا غیر از 
موحدی کرمانی نامزد دیگری برای ریاســت 
خبرگان بوده یا او تک نامزد ریاست خبرگان 

بوده است. 
برخی تحلیل ها در روزهای اخیر نیز حکایت 
از آن دارد کــه فقــدان ابراهیم رئیســی در 
مجلس خبــرگان، از جملــه عواملی بود که 
راه ریاســت را برای موحدی کرمانی صاف تر 
کرد، چه آنکه ابراهیم رئیســی در سال هایی 
از مجلــس خبرگان پنجــم، نایب رئیس بود 
و در گمانه زنی ها یکی از شــانس های بالا را 
برای ریاســت خبرگان داشــت. مسیری که 
البتــه موحدی کرمانی طی کرد و او که نایب 
رئیسی مجلس خبرگان پیشــین را برعهده 
داشــت در این دوره بــر صندلی تکیه زد که 
پیشتر چهره هایی چون آیت الله جنتی، آیت 
الله مهدوی کنی، آیت الله هاشمی رفسنجانی 

و آیت الله مشکینی تکیه زده بودند.
پیام ریاست سرلیست 

جامعه روحانیت
اما در این بین نکته ای که جالب توجه است، 
طیفی است که ریاســت را در اختیار گرفته 

است. 
دو طیف روحانیت مبارز و جامعه مدرســین 
تقریبا اکثریت کرســی های خبرگان ششــم 
را در دســت گرفته اند، از بین این دو تشکل 
سنتی اصولگرا اما جامعه مدرسین بیشترین 
صندلی هــا را در اختیــار دارد و رأی آوردن 
اکثریت لیســت های این تشکل در انتخابات 
۱۱ اسفند پیروزی برای آنها در مقابل جامعه 
روحانیت بود اما مساله ای که چشمگیر است 
تشکلی است که موحدی کرمانی به آن تعلق 
فکری  دارد؛ او از اعضای ارشد جامعه روحانیت 
مبارز است و در شرایطی که جامعه مدرسین 
بیشترین کرســی ها را در اختیار دارد، اینکه 
نامزد روحانیت مبارز برای ریاست رأی آورده 
اســت نکته ای قابل توجه است. شاید با دور 
شدن از فضای شــوک آور فعلی در سیاست 
کشــور ابهامات درباره این انتخابات یکی بعد 
از دیگری برطرف شــود و مشخص شود آیا 
ریاســت موحدی کرمانی سرلیســت جامعه 
روحانیت و نایب رئیســی دو چهره شاخص 
جامعه مدرسین بخاطر جایگاه سنی موحدی 
کرمانی بوده اســت یــا در نتیجه یک توافق 

سیاسی بوده است یا ...

آیت الله موحدی کرمانی رئیس مجلس خبرگان شد

رئیس ۹۳ ساله خبرگان ششم با ۶۶ درصد آرا

رشیدی کوچی:

طرح صیانت تندروها تصویب خواهد شد

مرداد ماه سال ۱۴۰۲ بود که با داغ شدن موضوع خرید و فروش فیلترشکن ها و ارائه انبوهی از آمارها در 
خصوص حجم گردش مالی این ابزارهای دور زدن فیلترینگ، طرح تحقیق و تفحص از فیلترشکن های 
پولی در مجلس شــورای اســامی کلید خورد. تا به امروز اما خبری از به ســرانجام رسیدن این طرح 

منعکس نشده است و روز به روز هزینه خرید فیلترشکن ها هم پای تورم بالا می رود.
توقف طرح تحقیق و تفحص از فیلترشکن های پولی

جال رشــیدی کوچی، نماینده مرودشت، پاسارگاد و ارسنجان از استان فارس در دوره یازدهم شورای 
اسامی، در گفت وگو با خبرآناین به این پرسش که سرانجام طرح »تحقیق و تفحص از فیلترشکن های 
پولی« به کجا رسید، چنین پاسخ داد: » ما طرح تحقیق و تفحص از فیلترشکن های پولی را در مجلس 
شــورای اســامی ارائه کردیم اما از آن جایی که مجلس با انبوهی از طرح های تحقیق و تفحص مواجه 
بود، فرصت رســیدگی به این طرح نرسید. بنده به شــخصه دوست داشتم این طرح را در مجلس بعد 
پیگیری کنم که فرصت آن فراهم نشــد و به نظر نمی رســد مجلس آینده نیز برای پیگیری این طرح 

اقدامی صورت دهد.«
او در ادامه گفت:» بعید است که مجلس آینده به بحث خرید و فروش فیلترشکن ها ورود کند؛ اما امیدوار 
هستیم که این اتفاق رخ دهد. با فیلترینگ تنها یک حلقه به دسترسی کاربران به شبکه های اجتماعی 

فیلترشده، اضافه شده است و آن حلقه نیز فیلترشکن  است.«
طرح صیانت مطلوب جریان تندرو تصویب خواهد شد

کوچی در ادامه گفت: »طرح صیانت به طرح نظام بخشــی فضای مجازی تغییر کرده اســت، برخی از 
اتفاقات نامناسب طرح صیانت از طرح فعلی حذف شده و محدودیت هایی که قائل شده بودند، از طرح 
جدید حذف شده است. فرصت تصویب این طرح در مجلس دوره یازدهم فراهم نشد. پیش بینی من این 

است که در مجلس آینده طرح صیانت مطلوب جریان تندرو تصویب خواهد شد.«
نماینده مجلس شورای اسامی در دوره یازدهم، در ادامه گفت: »مرکز پژوهش های مجلس گزارش هایی 
مبنی بر گردش مالی فیلترشــکن ها منتشر کرد که هدف حمات برخی از دولتی ها در فضای مجازی 
قرار گرفت. وظیفه مرکز پژوهش های مجلس دریافت و تحلیل داده اســت و در این راستا گردش مالی 
فیلترشکن ها را مورد بررسی قرار داد و گزارش هایی را به نمایندگان مجلس ارسال کرد، اما این گزارش ها 
بازتاب رســانه ای نداشت و من بابت پیگیری این گزارش ها برای بسیاری از نمایندگان »درس عبرت« 

شدم.«
او در ادامــه افزود: »در مجلس آینــده حتما در حوزه اینترنت قانون گذاری هایی انجام خواهد شــد و 

طرح هایی برای قانون مند کردن فضای مجازی ارائه خواهد شد.«
رشد ۶۶درصدی ارزبری آیفون پس از ممنوعیت رجیستری

رشیدی کوچی در ادامه در خصوص سرنوشت رجیستری آیفون ۱۴ و ۱۵ گفت: »صحبت هایی که در 
خصوص رجیستر بودن آیفون ۱۴ بنده می شود، صحت ندارد و من نیز از روش هایی استفاده کردم که 

سایر کاربران آیفون برای استفاده از آیفون ۱۴ و ۱۵ به کار می گیرند.«
او در ادامه گفت:» بعد از خارج شــدن من از مجلس شــورای اسامی، فکر نمی کنم اقدامی در راستای 
رجیستری آیفون صورت گیرد. باید به صورت دقیق این موضوع را مطرح کرد که در حال حاضر صحبت 
از رجیستری آیفون فقط منوط به این موضوع نیست بلکه راجع به اتفاقی است با ممنوعیت رجیستری 
آیفون شروع شده است. بنابر آماری که به دست بنده رسیده؛ پیش از ممنوعیت رجیستری آیفون سالانه 
۹۰۰ میلیون تا یک میلیارد دلار ارز برای آن در نظر گرفته می شــد و از زمانی که این ممنوعیت وضع 

شده  است، سالانه ۱٫۵ میلیارد دلار ارز برای قاچاق آیفون از کشور خارج می شود.«
کوچی در آخر گفت: »این موضوع حاکی از آن است که مسئولانی که این تصمیمات را می گیرند، فهمی 
از موضــوع ندارند. این موضوع اول درآمد دولت را کاهش داده و بعد از آن قانون رجیســتری را خراب 

کرده است.«

آخرین تصمیم مجلس
برای طرح صیانت از فضای مجازی

با توجه پایان جلســات علنی مجلس یازدهم و بررســی 
نشــدن طرح صیانــت ار فضای مجــازی، عما این طرح 

بی نتیجه ماند و سرانجامی نداشت.
مهرماه ســال ۱۴۰۰ نمایندگان مجلس یازدهم با بررسی 
طــرح صیانــت از حقوق کاربــران در فضــای مجازی و 
ســاماندهی پیام رســان های اجتماعی بر اساس اصل ۸۵ 
قانون اساســی )بررســی در کمیســیون به جای صحن( 

موافقت کردند.
 به نقل از ایســنا، براســاس موافقت مجلس این طرح در 
دســتور کمیسیون مشــترک قرار گرفت منتها در اسفند 
همان سال اعام شد که معاونت قوانین مجلس در نامه ای 
به رئیس کمیسیون ویژه  طرح حمایت از حقوق کاربران، 
رای گیری کمیسیون ویژه و تصویب کلیات طرح صیانت را 

غیرقانونی دانسته است.
سپس جلسه غیرعلنی در تاریخ ۲۲ فروردین سال ۱۴۰۱ 
در مجلــس برای تعیین تکلیف طرح نظام تنظیم مقررات 
خدمات فضای مجازی موســوم به طرح صیانت تشــکیل 
شد؛ آن زمان سلیمی عضو هیات رئیسه مجلس گفت که 
بررسی این طرح به صورت اصل ۸۵ در کمیسیون مشترک 
منتفی شــده و طرح صیانت دیگر در کمیسیون مشترک 
بررســی نمی شــود. در نهایت ســیدنظام الدین موسوی 
سخنگوی هیات رئیسه مجلس در بهمن ۱۴۰۱ در واکنش 
به انتشار خبری مبنی بر تصویب طرح صیانت و ارسال آن 
به شورای نگهبان، گفت که »طرح صیانت« از دستور کار 
مجلس خارج شــده است و هیچ طرحی بدون تصویب در 

صحن علنی نمی تواند به شورای نگهبان ارسال شود.
با وجود چنین روالی به یکباره دو هفته پیش طرح صیانت 
از فضای مجازی با عنوان »طرح صیانت از حقوق کاربران 
فضای مجازی و ساماندهی پیام رسان های اجتماعی )اصل 
۸۵ قانون اساسی(« در دستور هفتگی مجلس قرار گرفت.

همین طرح با تغییر مجدد عنوان به نام »طرح نظام بخشی 
فضای مجازی )طبق اصل ۸۵ قانون اساسی(« در آخرین 

دستور هفتگی مجلس یازدهم درج شد.
این طرح روزسه شــنبه نیز در آخریــن روز کاری مجلس 
یازدهــم نیز با همین عنوان در دســتورات کاری مجلس 

قرائت شد، اما عما مجالی برای بررسی آن باقی نماند.
غامرضا نوری عضو کمیســیون مشــترک بررسی طرح 
صیانت در این باره به ایســنا گفت: تمامی طرح ها و لوایح 
که مجلس بررسی آن را شروع نکرده و یا بررسی آن نیمه 
تمام باقی مانده باشــد، به دوره بعدی منتقل نمی شود و 

منتفی است.

مجلس


